
 

 سخنگوی پلیس: 
 ارسال پیامک کشف حجاب 

به سرنشینان خودروها 
سخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشور در خصوص 
ازسرگیری ارسال پیامک کشف حجاب به مالکان خودروها 
توضیح داد. سردار مهدی حاجیان معاون فرهنگی ـ 
اجتماعی و سخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشور 
در گفت وگو با فارس در خصوص از سرگیری ارسال 
پیامک کشف حجاب به سرنشین خودروها و روند جدید 
فرماندهی انتظامی کشور در مقابله با بدحجابی اظهار 
داشت: ما قبلا هم عرض کردیم که مبنای کار پلیس قانون 
است و هر جایی که قانونگذار یک موضوع را جرم انگاری 
کند مبنای کار پلیس بر اساس قانون انجام می شود. 
سخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشور تصریح کرد: ما 
اعتقاد داریم موضوع رعایت حجاب، یک موضوع شرعی 
و یک موضوع قانونی است و ساز و کار انجام آن قاعدتاً در 
نهادهای بالادستی تصویب شده و تصویب خواهد شد و 
باید از نهادهای بالادستی این مساله سوال شود. حاجیان 
در این خصوص که ارسال پیامک کشف حجاب به مالکان 
خودروها از سوی »پلیس« انجام می شود گفت: پیامک 
ارسالی بر اساس سامانه »ناظر۱« پلیس که از قبل فعال 
بوده و الان هم فعال است انجام شده و مبنای این اقدام 
هم در واقع وظیفه قانونی پلیس بر اساس ماده ۶۳۸ قانون 
مجازات اسلامی است. او گفت: در ماده ۶۳۸ آمده است 
که رعایت حجاب شرعی الزامی است و عدم تمکین آن را 
قانونگذار جرم انگاری کرده و قاعدتاً برای چگونگی اجرای 
آن انشاا... در نهادهای بالادستی تصمیم گیری خواهد 
شد. مرحله جدید طرح ناظر یک و ارسال پیامک کشف 
حجاب در خودروها توسط پلیس در دی ماه سالجاری آغاز 
شد. به گزارش شبکه شرق، در پی انتشار اخباری در فضای 
مجازی مبنی بر دریافت پیامک کشف حجاب در خودرو، 
پیگیری های خبرنگار انتظامی خبرگزاری فارس از یکی از 
مسئولان ارشد پلیس حاکی از این بود که »مرحله جدید 
طرح ناظر یک توسط پلیس در کل کشور شروع شده است« 
گفتنی است طرح ناظر۱ به موضوع »کشف حجاب« در 
خودروها پرداخته و به مالکان خودرویی که در آن کشف 
حجاب صورت گرفته باشد پیامکی مبنی بر تذکر به کشف 
حجاب صورت گرفته ارسال می شود. هفتم بهمن سالجاری 
هم خبری از رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی منتشر شد که گفته بود: طرح جدیدی برای اجرا در 
حوزه عفاف و حجات داریم که به  زودی رونمایی و اجرایی 
خواهد شد. آقاتهرانی در پاسخ به پرسش ایسنا در خصوص 
آخرین شرایط برای فعالیت دوباره گشت ارشاد یا وضعیت 
حجاب در کشور، گفته بود: رعایت عفاف و حجاب از قواعد و 
قانون اسلام است موضوعی نیست که بخواهند چیز جدیدی 
به آن اضافه کرد؛ یک وظیفه دینی و تکلیفی است که مرد 
و زن ملزم به رعایت آن هستند. او اضافه کرده بود: شورای 
انقلاب فرهنگی حدود ۳۷ سال قبل قانون مربوط به عفاف و 
حجاب را بسته و طبق آن ضوابط، سیاستگذاری شده است. 
آقاتهرانی با اشاره به اینکه اکنون در کمیسیون فرهنگی 
مجلس در خصوص نحوه اجرا و چگونگی آن و اینکه قانون 
جدیدی به آن باید اضافه شود، جلسات زیادی داشته است، 
گفته بود: طرح جدیدی برای اجرا در حوزه عفاف و حجات 

داریم که به  زودی رونمایی و اجرایی خواهد شد.

 
طرح ترافیک

از زمانی که طرح ترافیک روز پنجشنبه ها را حذف کرده اند 
واقعا مشکلات زیادی را برای مردم ایجاد کرده اند اول اینکه 
این طرح اجحاف در حق کسانی شده است که پلاک آنها فرد 
است. دوم اینکه چنان ترافیکی در روز پنجشنبه در پایتخت 
حکمفرماست که تا ساعت ها باید در ترافیک بمانیم. از 
مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست رسیدگی به این 
موضوع را داریم که روز پنجشنبه را هم همان تا ساعت یک در 

طرح ترافیک قرار دهند تا بلکه به روال قبل برگردیم.
یک شهروند از تهران

تورم
تورم و گراني در راس مشکلات مردم می باشد. کارگری 
با حقوق پایه چطور می تواند هم کرایه خانه بدهد هم خرج 
و مخارج زندگی و بچه های خود را تامین کند. چرا مسئولان 

و نمایندگان مجلس فکری به حال این گرانی ها نمی کنند.
یک کارگر از تهران

ازدحام بیماران
وقتي به درمانگاه هاي بیمارستان هاي تامین اجتماعي 
مراجعه مي کنیم،بعضا با ازدحامي مواجه مي شویم که باعث 
اتلاف وقت زیاد مي شود. همچنین مراجعه کنندگان به مراکز 
درماني دولتي از دیرآمدن پزشکان به محل هاي کارشان 
گلایه مندند و پاسخگویي به بیماران نیز با لحن توهین آمیزي 
همراه است. آیا وزارت بهداشت، نظارت کافی  بر عملکرد 

بیمارستان هاي دولتي دارد؟
عزتی از تهران

کلاه کاسکت
 در آزادراه تهران - کرج  و یا اکثر اتوبان ها در تهران موتور 
سیکلت ها بدون داشتن کلاه ایمني و با سرعت، در این 
بزرگراه ها در حال تردد هستند. خواهشمندیم پلیس راه به 
این مسئله توجه کند و مانند سال های قبل بابت کلاه ایمنی 
جریمه و یا راهکاری دیگر ارائه کند تا حداقل با زور متوسل 

به این شوند تا موتورسیکلت ها از کلاه ایمنی استفاده کنند.
حمیدی از تهران 

  آرمان ملی: موضوع تعطیلی مدارس و 
تغییر شاخص های آلودگی هوا به منظور عدم 
تعطیلی مدارس دیگر به سوژه ای تکمیلی 
تبدیل شده که هر روز با اظهار نظرهای 
جدیدی به یک سو کشیده می شود و هنوز 
به نتیجه نهایی نرسیده که آیا شاخص ها را 
تغییر می دهند یعنی رقم شان را بالاتر می برند 
تا مدرسه ها دیگر با شاخص های فعلی تعطیل 
نشوند یا نه به همان روال سابق آلودگی هوا 
به شاخص ۱50 که برسد مدرسه ها تعطیل 
اعلام می شوند. اظهارات وزارت آموزش و 
پرورش، آغارکننده این بحث و البته گلایه های 
پیشترش به دلیل زیاد شدن تعطیلی مدارس، 
نشان از اصرار براین امرداشته خصوصا اینکه 
یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش که روز 
سوم بهمن پیشنهاد تغییر استانداردهای 
شاخص کیفیت هوا را ارائه و اعلام کرد که »قرار 
است در جلسه آتی هیات دولت پیشنهاد دهیم 
شاخص های مرتبط با کیفیت هوا را به تعلیق 
در بیاورند«، چند ساعت بعد احمد وحیدی، 
وزیر کشور در حاشیه نشست استانداران 
سراسر کشور در جمع خبرنگاران از احتمال 
تغییر در استانداردهای شاخص آلودگی هوا 
برای جلوگیری از تعطیلی مدارس خبر داد 
و تاکید کرد که »مصوبه ای وجود دارد که در 
آن مشخص کرده در چه شاخصی از آلودگی، 
مدارس باید تعطیل باشند. گروه های اضطرار 
استان ها براساس همین مصوبه ناچارند تصمیم 
به تعطیلی بگیرند. این موضوع موجب شد تا با 
کمک سازمان محیط زیست پیشنهاد جدیدی 
را برای دولت تعیین کنیم تا این استانداردها 
را کمی تغییر دهیم تا لازم نباشد در این 
شرایط مدارس مان را تعطیل کنیم.«براساس 
قانون هوای پاک، سازمان حفاظت محیط 
زیست مسئول تعیین استانداردهای مربوط 
به شاخص آلودگی هواست و علی سلاجقه، 
رئیس این سازمان هم در تنها واکنش خود به 
اظهارات اعضای کابینه درباره احتمال تغییر 
شاخص های آلودگی هوا در روز پنجم بهمن 
گفت »ما شاخص های آلودگی هوا را تعیین 
می کنیم و تصویب دستورالعمل مربوط به 
هرگونه محدودیت در شرایط اضطرار آلودگی 
هوا بر عهده هیات وزیران است. در دنیا در بحث 
شاخص های آلودگی هوا برای تعطیلی مدارس، 
بالاتر از ما عمل می کنند، مثلا با شاخص -۳00 
۲00 فقط مدارس ابتدایی را تعطیل می کنند. 
قبلا هیات وزیران شاخص ۱50 را برای تعطیلی 
همه مدارس گذاشته است و اکنون می خواهد 
تصمیم خود را عوض کند.« پیش از این وزارت 
بهداشت و شخص وزیر هم با تغییر شاخص ها 
مخالفت کرد و در کنار آن کارشناسان محیط 
زیست و کنشگران این حوزه هم مخالفت خود 
را ضمن خطا بودن مقایسه وضعیت آلودگی 
هوای ایران با سایر کشورها، اعلام کردند. 
بسیاری از کارشناسان دیگر حوزه های سلامت 
و محیط زیست نیز تاکید دارند که اولا تغییر 
استانداردهای کیفیت هوا به لحاظ علمی 
صحیح نیست، ثانیا با تشدید آلودگی هوا علاوه 
بر تعطیلی مدارس، مقررات دیگری نیز برای 
کاهش انتشار آلاینده ها وضع می شود و اگر 
شاخص ها تغییر کنند، شاهد رشد تصاعدی 
انتشار آلاینده در روزهای دارای هوای آلوده 
خواهیم بود و ثالثا غیرحضوری شدن مدارس 
در شرایط آلودگی هوا، راهکاری برای حفظ 

سلامت کودکان و نوجوانان به عنوان یکی 
از گروه های حساس و کاهش مواجهه آنها 
با آلاینده هاست و تغییر شاخص ها عملا به 
ضرر سلامت دانش آموزان تمام خواهد شد. 
در همین راستا با توجه به مخالفت های برخی 
کارشناسان با پیشنهاد تغییر شاخص های 
آلودگی هوا، به سراغ جدیدترین نظر سازمان 
حفاظت محیط زیست درباره این پیشنهاد 
از زبان داریوش گل علیزاده، سرپرست مرکز 
ملی هوا و تغییر اقلیم این سازمان رفته ایم. 
او در گفت وگویی که با ایلنا انجام داده، گفته: 
»پیشنهاد ارائه شده درباره تغییر استانداردهای 
شاخص کیفیت هوا، مغایر با سیاست های 
ابلاغی مقام معظم رهبری در حوزه محیط 
زیست و مفاد سند تحول دولت سیزدهم در 
حوزه سلامت و محیط زیست است. از طرفی 
رئیس جمهور محترم بارها تاکید کرده است 
که تمام دستگاه های اجرایی باید بدون کم 
و کاست به تکالیف خود در قانون هوای پاک 
عمل کنند. در همین راستا نیز به نظر می رسد 
تغییر شاخص های آلودگی هوا صرفا برای حل 
مشکل غیرحضوری شدن فعالیت مدارس در 
مواقع اضطرار آلودگی هوا به صلاح نیست.« او 
افزوده: شکی نیست که تعطیلی یا غیرحضوری 
شدن فعالیت مدارس در شهرهای بزرگ باعث 
ایجاد اختلال در روند آموزشی در سطح کشور 
شده و گلایه مسئولان آموزش و پرورش را 
به همراه داشته است. ولی ما باید بپذیریم که 
کارگروه اضطرار در شرایط آلودگی هوا با هدف 
کاهش مواجهه شهروندان به ویژه گروه های 
حساس با آلاینده های جوی تصمیماتی مانند 
تعطیلی یا غیرحضوری شدن فعالیت مدارس 
و ادارات را اتخاذ می کند. به عبارت دیگر، 
کارگروه اضطرار آلودگی هوا با غیرحضوری 
کردن فعالیت مدارس به دنبال آن است که 
در وهله اول تردد دانش آموزان به عنوان یکی 
از گروه های حساس در سطح شهر در روزهای 
آلوده کاهش یابد تا میزان آسیب ناشی از 
آلودگی هوا بر سلامتی آنها به حداقل برسد 
و در وهله دوم، کاهش تردد سرویس مدارس 
منجر به کاهش ترافیک و جلوگیری از تشدید 

آلودگی هوا شود. 
  نباید به دنبال تغییر شاخص ها باشیم

سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت از محیط زیست با تاکید بر 
اینکه تغییر شاخص ها با هدف حذف مصوبه 
غیرحضوری شدن مدارس در روزهای آلوده 
نباید باعث تهدید سلامت دانش آموزان و دیگر 
شهروندان شود، توضیح داده: استانداردهای 
که سازمان حفاظت محیط زیست متناسب با 

دستاوردهای علمی روز جهان و رهنمودهای 
سازمان بهداشت جهانی مبتنی بر کاهش اثرات 
سوء بر سلامت شهروندان و محیط زیست در 
روزهای تشدید آلودگی هواست؛ بنابراین ما 
نباید برای جلوگیری از غیرحضوری شدن 
مدارس به دنبال پاک کردن صورت مساله از 
طریق تغییر شاخص های کیفیت هوا باشیم. 
گل علیزاده با بیان اینکه سازمان حفاظت 
محیط زیست و وزارت بهداشت ضمن تاکید 
بر اهمیت حفظ سلامت مردم، از شاخص های 
کنونی کیفیت هوا و استانداردهای مربوط به 
آن دفاع می کنند، گفته: با توجه به ملاحظاتی 
که برای حفظ سلامت مردم وجود دارد و با 
توجه به اصول علمی و منطقی موجود برای 
تعیین شاخص های کیفیت هوا و همچنین 
رهنمودهای سازمان بهداشت جهانی در این 
زمینه، اگر قصدی بر تغییر این شاخص ها 
وجود داشته باشد باید به سمت سختگیرانه تر 
شدن آنها حرکت کنیم، اگر هم زمانی بخواهیم 
شاخص های آلودگی هوا و استانداردها و تعاریف 
مربوط به آن را تغییر دهیم، هرگونه تغییر 
باید با نظر کمیته های تخصصی و در راستای 
حفظ سلامت مردم انجام شود. گل علیزاده با 
بیان اینکه آلودگی هوا علاوه بر ایجاد اختلال 
در روند آموزشی، آسیب های فراوان دیگری 
نیز برای کشور به همراه دارد، توضیح داده: 
آسیب ناشی از آلودگی هوا صرفا مربوط به 
اختلال در فعالیت مدارس نیست، بلکه بسیاری 
از کسب وکارها، صنعت گردشگری، تولید 
محصولات کشاورزی، تاسیسات نیروگاهی، 
بناها، زیرساخت های شهری، کیفیت آب، تنوع 
زیستی کشور و از همه مهمتر سلامت عمومی 
مردم در شرایط تشدید آلودگی هوا آسیب 
می بیند؛ استانداردهایی هم که برای شاخص 
آلودگی هوا تعیین شده است، با رویکرد کاهش 
آسیب به تمام این بخش ها بوده است، نه صرفا 
دانش آموزان. بنابراین اگر این استانداردها تغییر 
پیدا کند یا ضوابط مربوط به شاخص آلودگی 
هوا برای جلوگیری از غیرحضوری شدن 
مدارس عوض شود، دچار آسیب هایی جدی در 
سایر بخش ها خواهیم شد. سرپرست مرکز ملی 
هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
در بخش دیگری از صحبت های خود خطاب 
به مسئولین اجرای قانون هوای پاک گفته 
»بهتر است رویکرد تمام دستگاه های دولتی 
و عمومی، اجرای کامل قانون هوای پاک باشد، 
نه لغو یا تعویق مصوبات آن، البته خوشبختانه 
در ماه های اخیر قوه قضائیه و سازمان بازرسی 
کل کشور با تشدید نظارت و برخورد با ترک 
فعل ها، با هدف اجرای کامل قانون هوای پاک 

به این مساله ورود کرده اند و وزارت کشور نیز 
به عنوان راهبر اجرایی این قانون، با برگزاری 
جلسات مکرر و ایجاد هماهنگی های لازم، 
اقدامات خوبی را در سطوح ملی و استانی برای 
اجرای مفاد مختلف قانون هوای پاک انجام 

داده است.«
 توضیحات وزارت کشور 

اما در روز گذشته، مرکز اطلاع رسانی 
وزارت کشورهم در پی انتشار برخی مطالب 
انتقادی در رسانه ها از طرح احتمالی اصلاح 
شاخص های آلودگی هوا برای تعطیلی مدارس، 
توضیحاتی ارائه کرد. پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
کشور با بیان اینکه »آموزش و پرورش پس 
از این انتقادها و تماس های مکرر و فراوان 
خانواده ها که از این تعطیلی ها ناراحت بودند، 
ایده تعریف استاندارد شاخص های آلودگی 
برای تعطیلی مدارس را مطرح کرد و سپس 
وزیر کشور هم در یک گفت وگوی مطبوعاتی 
از وجود چنین طرحی خبر داد« در توضیحات 
خود آورده: »استدلال وزارتخانه های کشور 
و آموزش و پرورش بر این مبناست که 
تعطیلی مدارس به خاطر آلودگی هوا ضربه 
جدی به تعلیم و تربیت دانش آموزان و افت 
تحصیلی معنادار آنها می انجامد؛ براساس 
گزارش های تحقیقی صورت گرفته، موافقان 
تغییر استاندارد آلودگی هوا معتقدند تعطیلی 
مدارس باعث افزایش آسیب هایی نظیر چاقی 
دانش آموزان، کم تحرکی، افت تحصیلی 
شدید و تنبلی در یادگیری شده است. در 
کنار این امر دانش آموز به خاطر فقدان ارتباط 
اجتماعی در مدارس زمینه افسردگی و انزوا 
طلبی بیشتری می گیرد. در برابر مخالفان با 
استناد به آمار عوارض آلودگی و نیز تحقیقات 
معتبر داخلی و بین المللی در خصوص عوارض 
آلودگی هوا به ویژه در کودکان، با این ایده 
مخالفت کرده اند. باید توجه داشت که تعطیلی 
مدارس در گام نخست با هدف حراست از 
سلامت دانش آموزان است و این موضوع به 
صورت مستقیم ارتباطی با کاهش آلودگی هوا 
ندارد.«در انتها، متن منتشر شده، چند نکته در 
خصوص خبر بررسی تغییر استانداردها برای 
تعطیلی مدارس را که باید مورد بررسی قرار 

بگیرد را برشمرده: 
1. با توجه به تاثیرگذاری معنادار آموزش 
حضوری، سیاستگذاری ها بایستی معطوف 
به حضور مداوم دانش آموزان در کلاس های 

درس باشد. 
2. باید توجه داشت که تلاش برای تغییر 
استاندارد آلودگی هوا به مفهوم بی توجهی 
به اجرای قانون هوای پاک نیست. مصوبات 
این قانون به صورت مستمر و ماهیانه با حضور 
دستگاه های ذی ربط با راهبری وزارت کشور در 

حال پیگیری است. 
3. تعطیلی مدارس برای کاهش آلودگی 
هوا نیست اما این اقدام بر اساس یک مصوبه 
انجام می شده است. وزیر کشور هم متناظر به 
این مساله اظهار کرد احتمال وجود دارد که 
پیشنهاد جدیدی با کمک سازمان حفاظت 

محیط زیست به دولت ارائه شود. 
4. ملاحظه می شود که این مساله تنها یک 
احتمال بوده است و باید در شوراهای مربوطه 
و با حضور اعضا پس از بررسی های دقیق علمی 
و با رویکرد حفاظت از سلامت جسمی و روانی 

هموطنان مورد بحث و ارزیابی قرار گیرد.
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  شناسایی 7 بیمار 
مبتلا به جذام

رئیس اداره کنترل سل و جذام مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر، گفت: در 
سال گذشته تنها ۷ نفر مبتلا به جذام در 
کشور شناسایی شده اند. مهشید ناصحی، 
رئیس اداره کنترل سل و جذام مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر در گفت وگو 
با ایلنا درباره بیماری جذام گفت: اگر چه 
جذام در دسته بیماری های عفونی واگیر 
طبقه بندی می شود اما برخلاف تصور 
عموم جامعه و باورهای قدیمی، در بین 
سرایت  ناچیزترین  واگیر  بیماری های 
را دارد. در واقع ۹5درصد آحاد بشر و به 
تبع آن ایرانی ها نسبت به بیماری جذام 
مصونیت ذاتی دارند و هرگز به این بیماری 
مبتلا نمی شوند، و تنها 5 درصد جامعه 
بشری استعداد ایمونولوژیک برای ابتلا 
به بیماری دارند، ولی در این افراد مستعد 
نیز شرط ابتلا، داشتن تماس طولانی 
مدت با یک بیمار مبتلا به جذام درمان 
نشده است. به گفته رئیس اداره کنترل 
سل و جذام مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر »سیاست کشوری ما بر این است که 
چنانچه یک بیمار مبتلا به جذام شناسایی 
شود، علاوه بر درمان کامل و رایگان او، 
نسبت به بررسی افراد خانواده بیمار )که در 
تماس نزدیک و طولانی مدت با او بوده اند( 
نیز اقدام می کنیم. البته به دلیل ملاحظات 
اخلاق پزشکی و رعایت حقوق بیماران، 
بررسی افراد خانواده با اجازه فرد بیمار 
انجام می شود و از آنجا که دوره نهفتگی 
بیماری طولانی است، افراد خانواده نه 
تنها در زمان تشخیص بیمار، مورد ارزیابی 
بالینی از نظر جذام قرار می گیرند، بلکه این 
ارزیابی ها به صورت دوره ای برای مدت ۳ تا 
5 سال برای آن ها تکرار می شود و چنانچه 
در میان افراد خانواده موردی از ابتلا به 
جذام تشخیص داده شود، بلافاصله فرد 
تحت درمان قرار می گیرد. این اقدامات با 
این هدف انجام می شود که بیماری در این 
افراد در همان مراحل اولیه و بدون ایجاد 

معلولیت تشخیص داده شود.«

آخرین وضعیت دانش آموز 
آسیب دیده در حادثه 

تیراندازی 
و  آموزش  عمومی  روابط  مدیرکل 
آخرین  درباره  کرمان  استان  پرورش 
وضعیت جسمانی دانش آموز آسیب دیده 
در حادثه تیراندازی در یکی از مدارس 
قلعه گنج توضیحاتی را ارائه کرد. مهران 
باهری، مدیرکل روابط عمومی آموزش و 
پرورش استان کرمان در خصوص سرانجام 
رسیدگی به حادثه تیراندازی 5 بهمن ماه 
در یکی از مدارس شهرستان قلعه گنج 
در جنوب استان کرمان توضیح داد: به 
دنبال پیگیری در خصوص آخرین وضعیت 
دانش آموزی که در حادثه آسیب دیده بود، 
مادر این دانش آموز بیان کرد که فرزندش 
مشکل خاصی ندارد و از بیمارستان مرخص 
شده است. او تصریح کرد: آسیب به کمی 
بالاتر از مچ دست دانش آموز وارد شده و در 
حال حاضر بهبود یافته و یکشنبه ۹بهمن 
ماه باید مجددا از دستش عکسبرداری کند. 
باهری در مورد نحوه وقوع حادثه عنوان کرد: 
دانش آموز ضارب از بیرون و از یک مدرسه 
دیگر وارد این مدرسه شده است. نیروی 
انتظامی پیگیر جزئیات حادثه است و ما 
در مورد سلامت دانش آموزان خود حساس 
هستیم. مدیرکل روابط عمومی آموزش 
و پرورش استان کرمان با تاکید بر اینکه 
پیگیر حق و حقوق دانش آموز هستیم، ادامه 
داد: دانش آموز دبیرستانی خطاکار در حال 
حاضر خودش را معرفی کرده و او را دستگیر 
کرده اند و دانش آموز آسیب دیده نیز که در 
دبیرستان »دکتر حسابی« درس می خواند، 
واحد حقوقی آموزش و پرورش پیگیر حق 

و حقوق او است. 

انتظار داریم شهرداری یک 
بیمارستان تخصصی برای 
پرسنل خود راه اندازی کند

زیست  محیط  کمیسیون  رئیس 
و سلامت شورای شهر تهران در مراسم 
آغاز طرح واکسیناسیون ۲۶ هزار نفر از 
کارگران شهرداری علیه هپاتیت ب گفت: 
از آقای زاکانی انتظار داریم که با توجه به 
تخصص پزشکی خودشان، در این دوره 
چند کلینیک، پلی کلینیک و حداقل یک 
بیمارستان تخصصی برای ارائه خدمت 
به پرسنل محترم شهرداری در پایتخت 
راه اندازی کنند. مهدی پیرهادی، افزود: 
شهرداری به عنوان یک سازمان ذی ربط 
حوزه سلامت براساس سیاست گذاری های 
در حوزه  تهران  اسلامی شهر  شورای 
مشارکت در ارتقای سطح سلامت اجتماعی، 
تامین عدالت در نظام سلامت، ارتقای سطح 
ایمنی زیستی شهروندان و کمک به حفظ 
سلامت جسمی و روانی مردم نقش ایفا 
می کند و اخیرا شهرداری در این زمینه 
گام های خوبی را هم با راه اندازی مرکز 
سلامت روان در منطقه ۲ تهران برداشته 

است. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

در ادامه اظهارنظرها در خصوص تغییر شاخص های آلودگی هوا به منظور عدم تعطیلی مدارس، سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت از محیط زیست واکنش تازه ای نشان داد؛ 

مغایرت تغییر شاخص با سیاست های ابلاغی رهبری 
  وزیر کشور درباره طرح احتمالی اصلاح شاخص های آلودگی هوا برای تعطیلی مدارس، توضیحاتی ارائه کرد و گفت این احتمال وجود دارد که پیشنهاد 

جدیدی با کمک سازمان حفاظت محیط زیست به دولت ارائه شود

 آرمان ملی:  »کوشکی«، یوزپلنگ معروف 
ایرانی در توران تلف شد. این خبر را بهرام علی 
ظاهری، مدیرکل محیط زیست استان سمنان 
اعلام کرد و گفت این یوزپلنگ آسیایی نر 
در اسارت پارک ملی توران با ثبت رکورد 
نزدیک به ۱۷ سال عمر، تلف شد. ظاهری، علت 
درگذشت این یوزپلنگ را کهولت سن عنوان 
کرد. محمد نبی حسنوند، مدیر روابط عمومی 
حفاظت محیط زیست لرستان گفت: یک 
گوزن در مرکز احیا و پرورش گوزن زرد ایرانی 
در مجتمع کشت و صنعت این استان تلف شد. 
حسنوند افزود: دلیل تلف شدن این گوزن در 
دست بررسی است. گوزن های سایت لرستان 
شامل ۲ جفت نر و ماده بودند که از دشت ناز 
ساری برای پرورش مجدد در خاستگاه اولیه 
خود به استان انتقال داده شده بودند. سایت 
نگهداری آنها ۱0 آذرماه امسال با حضور علی 
سلاجقه، رئیس سازمان محیط زیست کشور 

افتتاح شد. 
  کوشکی که بود

در سال ۱۳۸۶ یکی از دوستداران محیط 
زیست به  نامِ »کوشکی« این یوزپلنگ را که در 

آن زمان یک توله یوز حدود ۷ ماهه بود از سه 
چوپان که آن را شکار کرده و قصدِ کشتنش را 
داشتند خریداری کرده و به سازمان محیط 
زیست تحویل داد. کوشکی به سازمان محیط 
زیست منتقل و در پارک پردیسان نگهداری 
مرکز  راه اندازی  از  بعد  می شد. کوشکی 
تحقیقات پارک ملی توران، به این ذخیره گاه 
زیستکره منتقل و در آنجا در کنار یوز های 
ماده دلبر و ایران نگهداری می شد که روز 
شنبه هشتم بهمن ماه پس از صرف وعده 
غذایی صبح و در شرایطی که به لحاظ بالینی 
مشکل خاصی را نشان نمی داد، به علت کهولت 
سن تلف شد. گفتنی است طول مدت عمر 
یوزپلنگ در طبیعت به طور میانگین حدود ۱۲ 
سال بوده که این مقدار برای گونه هایی که در 
اسارت و باغ وحش نگهداری می شوند حدود 
۱۴ سال است و تا قبل از تلف شدن کوشکی، 
بیش ترین طول عمر یک یوز در باغ وحش ۱5 
سال و ۷ ماه ثبت شده بود. مدیرکل محیط 
زیست استان سمنان همزمان با اعلام خبر 
مرگ کوشکی،  از مشاهده ۱۷یوزپلنگ از 
ابتدای سال تاکنون در زیستگاه های این 

استان و از جمله در توران، مهم ترین زیستگاه 
یوزپلنگ آسیایی در جهان خبر داده. او در 
پاسخ به پرسشی در ارتباط با نگرانی ها در 
خصوص جمعیت کم یوزها و از جمله یوزهای 
ماده گفته: ۶ یوزپلنگ از ۱۷یوزپلنگ ماده و ۲ 

یوزپلنگ نر به طور قطعی بوده اند. 
  گوزن ها

روز گذشته و همزمان با مرگ گوزن زرد 
لرستان، محیط زیست، اعلام کرده که : ۲50 
رأس »گوزن زرد« در کشور باقی مانده که 
همگی آن ها در سایت ها نگهداری می شوند 
نه در طبیعت. همچنین گفته شده تعداد 
زیاد جمعیت نر ها از مشکلات تکثیر آنهاست 
و 50 درصد جمعیت این گوزن ها نر هستند 
در حالی که باید ۱5 درصد نر و ۸5 درصد 
ماده باشند. در رابطه با آخرین وضعیت گوزن 
زرد ایرانی در کشور، تسنیم به سراغ غلامرضا 
ابدالی مدیرکل دفتر حفاظت و حیات وحش 
سازمان حفاظت محیط زیست و محمد نصرتی 
مدیر بخش پستانداران دفتر حیات وحش 
سازمان حفاظت محیط زیست رفته و شرایط 
گوزن های زرد در اسارت را جویا شده. ابدالی 

در پاسخ به این سوال که آیا این گوزن ها 
توانایی بازگشت به طبیعت را دارند یا خیر، 
گفته »ما برای نخستین بار در سازمان حفاظت 
محیط زیست رهاسازی را برای ۴ گونه انجام 
دادیم و آن ها را به طبیعت معرفی کردیم؛ یکی 
از این گونه ها گوزن زرد ایرانی بود که اخیراً ۲۲ 
رأس را از سایت ایلام رهاسازی کردیم و در 
حاشیه رودخانه دز به طبیعت معرفی شدند. 
در طول این یک سال بررسی می کنیم که این 
رهاسازی ها چند درصد موفقیت آمیز بوده 
است و امیدواریم که نتایج پایش های ما درصد 
بالایی از موفقیت را نشان دهد. وظیفه اصلی 
ما در سازمان حفظ گونه در زیستگاه اصلی 
آن است و باید رسالت خود را انجام دهیم. 
درخصوص گوزن زرد ایرانی نیز زیستگاه های 
امن را پیدا کردیم و به طبیعت معرفی کردیم. 
پس از رهاسازی تا یک سال باید حیوان 
ردیابی و رصد شود؛ در جلسه ای هم که با 
مرکز تحقیقات و پژوهش های سازمان فضایی 
ایران داشتیم قرار شد که از طریق نرم افزاری 
و با استفاده از پهپاد در روند سرشماری به ما 

کمک کنند.« 

 مقام محیط زیستی استان سمنان در ارتباط با نگرانی ها در خصوص جمعیت کم یوزها و از جمله یوزهای ماده از وجود ۶ یوزپلنگ از 1۷ یوزپلنگ ماده 
و 2 یوزپلنگ نر به طور قطعی خبرداده

کوشکیمُرد؛گوزنزردهمهمینطور


